
بيت كوين )BTC( از زم��ان انتخابات ايالات متحده 
در س��ه هفته پيش، يكي از چشمگيرترين روندهاي 
صعودي تاريخ خود را تجربه كرد و از زير ۷۰ هزار دلار 
به نزديكي ۱۰۰ هزار دلار رس��يد. پس از رشد بيش 
از ۳۰ ه��زار دلاري در كمتر از يك ماه، اصلاح قيمت 
تقريب��اً اجتناب ناپذير بود كه در روزهاي گذش��ته با 
برخورد قيمت به سطح ۹۹ هزار دلار و سقوط شديد 
بيش از ۶ هزار دلاري در چند ساعت رخ داد و اين ارز 

حتي به ۹2 هزار دلار نيز سقوط كرد.
صعود بيت كوين پس از انتخابات ايالات متحده با مانع 
مواجه شد و تحت فش��ار موجي از سودآوري سقوط 
ك��رد. بزرگ ترين ارز ديجيتال جهان ب��ه ۹2 هزار و 
۳۶۰ دلار سقوط كرد و سپس به بالاي ۹۳ هزار دلار 
رسيد. احساسات بازار به دليل عملكرد دونالد ترامپ، 
رييس جمهور منتخ��ب ضربه خورد. ترامپ، ترس از 
جنگ تج��اري را با تهديدهاي ت��ازه مبني بر اعمال 
تعرفه هاي اضافي عليه چين و ساير كشورها، دوباره 
برانگيخته است. بيت كوين از روز انتخابات در پنجم 
نوامبر شاهد افزايش چشمگير ۴۰ درصدي بوده است 
و هفته گذشته به ركورد ۹۹ هزار دلار رسيد. با وجود 
اين در روزهاي گذشته، پادشاه ارزهاي ديجيتال تا ۹2 
هزار دلار هم سقوط كرد.تحليلگران چند عامل را كه 
در اين اصلاح نقش داشتند برجسته كردند، از جمله 
سودگيري دارندگان كوتاه مدت كه سرمايه هايشان 
۴۰ ت��ا ۵۰ درص��د افزايش يافته ب��ود. اگرچه اين به 
معناي احتمال رس��يدن به ۱۰۰ ه��زار دلار بود، اما 
محتمل ترين س��ناريو كاهش قيم��ت را پيش بيني 
مي كرد. س��طح ترس از دست دادن )FOMO( نيز 
در حال افزايش بود كه معمولًا نشان دهنده يك قله 
موقتي اس��ت. علاوه بر اين، ش��اخص ترس و طمع 
)Fear and Greed Index( ك��ه نش��ان دهنده 
احساس��ات فعلي بازار است، براي هفته ها در منطقه 

»طمع« قرار داشت. 
همانطور كه همه ما با توصيه وارن بافت آشنا هستيم: 
زماني كه ديگران طمع كار هستند، بفروشيد. همانطور 
كه پيش تر گزارش ش��ده بود، بسياري از تحليلگران 
در ش��بكه اجتماعي ايكس اع��لام كردند كه چنين 
كاه��ش قيمتي پس از يك صعود ق��وي قابل انتظار 
است. در واقع، آنها حتي هشدار دادند كه بيت كوين 
در چرخه هاي صعودي قبلي اصلاح هاي شديدتري 
را تجربه كرده است، به اين معني كه ممكن است كه 

قيمت بيت كوين هنوز مشخص نشده باشد.

نهنگ ها همچنان در حال خريد هستند
تحليلگ��ر MAC_D از كريپتو كوان��ت نيز در اين 
خصوص اظهار داش��ت كه: »اي��ن كاهش قيمت به 
دليل داغ شدن بيش از حد اهرم معاملاتي رخ داد، زيرا 
مقدار اوپن اينترست )Open Interest( و نسبت 
اهرم تخميني به بالاترين سطح سالانه رسيد.« وي 
افزود كه اصلاح مشابه يا حتي بزرگ تر تا 2۰ درصد را 
مي توان يك پديده طبيعي در نظر گرفت. در حالي كه 
به نظر مي رسد دارندگان كوتاه مدت در حال فروش 
دارايي هاي خود هستند )برخي حتي با ضرر با توجه 

به ميلياردها دلار انباشت شده در قيمت هاي حدود 
و بالاي ۹۷ ه��زار دلار( نهنگ ها در موقعيت مخالف 
قرار دارن��د. داده هاي لوك آن چين نش��ان مي دهد 
كه پنج كيف پول جديد حتي قبل از سقوط قيمت، 
۸۶.۴ ميلي��ون دلار بيت كوي��ن از صراف��ي بايننس 
برداشت كرده اند. مايكرواستراتژي نيز به تازگي خريد 
حيرت انگيز ديگري به ارزش تقريباً ۵.۵ ميليارد دلار 
را اعلام كرد كه مجموع دارايي هاي اين شركت را به 

نزديك ۳۸۷ هزار بيت كوين رساند.

  آخرين فرصت خريد بيت كوين 
قبل از رالي اصلي

نوسانات قيمت بيت كوين توجه قابل توجهي را به خود 
جلب كرده است، چرا كه به تدريج بخشي از سودهاي 
به دست آمده در هفته هاي گذشته را از دست مي دهد. 
تاكنون، بيت كوي��ن ۷.۶ درص��د از بالاترين قيمت 
تاريخي خود يعني ۹۹,۶۴۵ دلار كه هفته گذشته به 
ثبت رسيد، كاهش يافته است. در حال حاضر، اين ارز 
ديجيتال با قيمت ۹2,۴۷۶ دلار معامله مي شود كه 
تنها در 2۴ ساعت گذشته حدود ۴.۶ درصد كاهش 
را نش��ان مي دهد. به گزارش كريپتوكوانت در ميان 
اصلاح قيمت بيت كوين، تحليل بارو ويرچوال كاهش 
پيوس��ته ذخاي��ر بيت كوين در صرافي ه��اي بزرگ 
ارزهاي ديجيتال را برجسته كرده است. به گفته اين 
تحليلگر، اين الگو نش��ان دهنده بازاري در ميانه يك 

»روند صعودي« است. 
اين تحليلگر با دوره مارس تا نوامبر 2۰2۰ مقايسه اي 
انجام داده و اشاره مي كند كه ذخاير صرافي ها در آن 
زمان نيز كاهش مشابهي را تجربه كرد كه به دنبال آن 
در دس��امبر 2۰2۰ ورود قابل توجه سرمايه رخ داد و 

فشار خريد صعودي را تقويت كرد. 
كاهش فعلي در ذخاير صرافي ها نش��ان مي دهد كه 
شركت كنندگاني كه فرصت هاي انباشت قبلي را از 
دس��ت داده اند، اكنون پيش از افزايش بعدي قيمت 
وارد بازار مي ش��وند. بارو ويرچوال خاطرنشان كرد: 
»برخي از شركت كنندگان بازار كه پيش تر به درستي 

بيت كوين انباشت نكرده اند، احتمالًا اكنون اين كار 
را انجام مي دهند، زيرا متوجه شده اند كه اين احتمالًا 
آخرين اص��لاح نزولي پيش از ي��ك جهش قيمتي 

صعودي ديگر است.«

  معامله گران خرد هنوز وارد بازار نشده اند
در اين ميان، اگرچه س��رمايه گذاران نهادي و افراد با 
ثروت خالص بالا به نظر مي رسد در بازار فعلي غالب 
هستند، ظاهرا معامله گران خرد از بازار عقب مانده اند. 
يك تحليلگر ديگر كريپتو كوانت به نام وومينكيو به 
اين روند اشاره كرده و مي گويد كه شاخص پريميوم 
كره )Korea Premium Index( – معيار كليدي 
براي مشاركت خرده فروشان – همچنان زير منفي ۰.۵ 
باقي مانده است. اين عدد نشان دهنده فعاليت محدود 
ش��ركت كنندگان خرد در رالي فعلي است. به گفته 
وومينكيو، شاخص پريميوم كره از نظر تاريخي پيش 
از اوج هاي قيمتي بيت كوين، افزايش هاي شديدي را 
نشان داده است. او تأكيد كرد كه تمركز بر اين شاخص 
مي تواند بينش هاي حياتي براي شناسايي قله هاي 
احتمالي بازار فراهم كند. ع��دم حضور معامله گران 
خرد در رالي اخير ارزهاي ديجيتال قابل توجه است، 
زيرا مش��اركت نهايي آنها مي تواند منجر به افزايش 
فشار خريد بيت كوين و احتمالًا افزايش قيمت شود.

  كاهش سلطه بيت كوين در بازار
در حالي كه بيت كوي��ن )BTC( اخيراً روند نزولي را 
تجربه كرده، عملكرد آلت كوين ها در روزهاي اخير 

چشمگيرتر بوده است. 
كاه��ش ش��اخص داميننس بيت كوين ب��ه ۵۸.۴۸ 
درصد مي تواند به عنوان نشانه اي از نزديك شدن به 
دوره رونق آلت كوين ها يا همان آلت س��يزن در بازار 
ارزهاي ديجيتال تلقي شود. بازار ارزهاي ديجيتال با 
كاهش ۳.۶ درصدي ارزش كل بازار )ماركت كپ( به 
۳.۴۱ تريليون دلار رسيده است. اين كاهش عمدتاً به 
دليل اصلاح قيمت ۷ درصدي بيت كوين و رس��يدن 
آن به زير ۹۳ هزار دلار در معاملات اوليه آسيا در روز 

سه شنبه بوده است. انتخاب گروهي از سياستمداران 
جمهوري خواه طرفدار ارزهاي ديجيتال كه از حمايت 
مالي قابل توجه صنعت بلاك چين برخوردار بودند، 
مح��رك تازه اي براي بازار ايجاد كرد؛ درس��ت مانند 
موج خب��ري تصويب صندوق هاي قاب��ل معامله در 
بورس )ETF( بيت كوين كه پيش تر شاهد آن بوديم. 
حالا كه گرد و غبار رشد قيمت بيت كوين فرو نشسته، 
الگوهاي��ي كه از نظ��ر تاريخي پي��ش از صعودهاي 
گسترده آلت كوين ها )موسوم به فصل آلت كوين ها( 
رخ مي دهند، در نمودارها نمايان شده اند. يكي از اين 
نشانه هاي كليدي، كاهش شديد داميننس يا سهم 
بازار بيت كوين در مقابل ساير ارزهاي ديجيتال است. 
بيت كوين به وضوح پيش��تاز آخري��ن موج صعودي 
بازار بود و ش��اخص داميننس آن به سطوحي رسيد 
كه از مارس 2۰2۱ بي س��ابقه بود. اين ارز ديجيتال 
پس از انتخابات، با قدرت تمام وارد بازار ش��د. مثلث 
تجاري امريكا شامل دونالد ترامپ، ايلان ماسك و لري 
فينك همگي از بيت كوين حمايت مي كنند. احتمال 
بازگش��ت ترامپ به كاخ سفيد و چش��م انداز وضوح 
قوانين و سياست عدم مداخله، گاوهاي بيت كوين را 

تهاجمي تر كرده است. 

  احتمال اصلاح شديد بيت كوين 
قبل از صعود

براساس گزارش گلسنود، بيت كوين ممكن است قبل 
از تلاش مجدد براي رسيدن به آستانه ۱۰۰ هزار دلار، 
به زير ۸۸ هزار دلار س��قوط كند. اين گزارش به يك 
شكاف اشاره كرده كه به دليل صعود سريع بيت كوين، 
فعاليت معاملاتي كمي بين ۷۶ هزار تا ۸۸ هزار دلار 
وجود دارد. رفتار دارندگان بلندمدت )LTH( عامل 
كلي��دي در حركت قيمت بيت كوين بوده اس��ت. از 
س��پتامبر، اين گروه حدود ۵۰۷ ه��زار بيت كوين را 
توزيع كرده اند. نسبت ريسك فروش نزديك به منطقه 
ارزش بالا اس��ت كه نشان دهنده افزايش سودگيري 
است. با اين حال، اين نسبت هنوز پايين تر از اوج هاي 
بازارهاي صعودي قبلي است. تحليل تركيب عرضه 
فروخته شده نشان مي دهد كه بيت كوين هاي با عمر 
۶ ماه تا ۱ س��ال، ۳۵.۳ درصد از كل سود محقق شده 
را تش��كيل مي دهند. با وجود اين ال����كس كروگر               
)Alex Krüger(، اقت���صاددان مطرح، معتقد است 
بيت كوين، ميم كوين ها و ساير ارزهاي ديجيتال براي 
چند ماه آينده آماده افزايش قيمت هستند. او مراحل 
مختلف اين روند صعودي را ش��امل رشد بيت كوين، 
پيوستن ميم كوين ها و سپس آلت كوين ها مي داند. 
كروگر پيش بين��ي مي كند اولين اص��لاح بزرگ در 
مح��دوده ۱۱۰ تا ۱2۰ ه��زار دلار رخ ده��د و روند 
صعودي تا كريسمس يا مراسم تحليف دونالد ترامپ 
ادامه يابد. او معتقد اس��ت اين الگو مشابه سال هاي 
2۰2۱ و 2۰2۴ خواهد بود. كروگر همچنين ايده »قله 
نهايي« در اين چرخه صعودي را رد مي كند و معتقد 
است به جاي آن، اصلاح هاي ۴۰ درصدي رخ خواهد 
داد. او اين روند را يك »ابرچرخه« مي نامد كه تا زماني 

كه بازار سهام صعودي باشد، ادامه خواهد داشت.
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آغاز ثبت نام سهام براي 
متولدان ۱۴۰۲ در پنجره ملي 

خدمات دولت هوشمند
مديركل توسعه كيفيت و پايش خدمات دولت هوشمند 
از آغاز روند ثبت نام نوزادان متولد ۱۴۰2 جهت خريد 
سهام صندوق هاي سرمايه گذاري قابل  معامله در بورس 
خبر داد و گفت: لازم است والدين اين گروه از كودكان 
جهت ثبت نام در پنجره ملي خدمات دولت هوشمند 
اقدام كنند. به گزارش ايسنا، مجيد فولاديان-مديركل 
توسعه كيفيت و پايش خدمات دولت هوشمند- با اعلام 
اين مطلب اظهار كرد: در راستاي اجراي تكليف قانوني 
تعيين ش��ده در حمايت از خانواده و جواني جمعيت، 
مقدار مشخصي س��هام صندوق هاي قابل معامله در 
بورس را به نوزادان متولد سال ۱۴۰2 به بعد اعطا كند. 
بر اين اساس معادل 2۳ ميليون ريال سهام صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل  معامله در بورس به نوزاداني كه در 
سال ۱۴۰2 متولد ش��ده اند تعلق مي گيرد. وي درباره 
نحوه ثبت نام براي دريافت اين سهام توضيح داد: والدين 
اين كودكان مي بايست در پنجره ملي خدمات دولت 
هوشمند به آدرس my.gov.ir مراحل ثبت نام را انجام 
بدهند. براي اين كار پس از ورود به اين سامانه از طريق 
آدرس اعلام شده، والدين با ورود شماره تلفن همراه خود 
كد يك بار مصرف را دريافت مي كنند. فولاديان افزود: 
در مرحل��ه بعد با وارد كردن اين ك��د بر روي صفحه با 
مراجعه به بخش داشبورد و ورود به قسمت طرح تشويق 
فرزندآوري نسبت به ثبت اطلاعات فرزندان متولد ۱۴۰2 
اقدام كرده و پس از انتخاب نام فرزند و درج تاريخ تولد 
نسبت به ارسال اطلاعات و نمايش اطلاعات فرزند خود 
اقدام كرده و در گام آخر به انتخاب بانك عامل و سه مورد 
از صندوق هاي سهام مي پردازند. مديركل دفتر توسعه 
كيفيت و پايش خدمات دولت هوشمند گفت: پس از اين 
مرحله ثبت نام كنندگان شاهد پيام ثبت موفق و انتظار 
براي تاييد خواهند بود و بقيه مراحل توسط دستگاه هاي 
حاكميتي انجام مي ش��ود. البته لازم اس��ت والدين از 
صحيح بودن كد پس��تي در هنگام ثبت نام، اطمينان 
حاصل كنند و چنانچه از امتياز افتتاح حداكثر دو حساب 
سپرده بانكي براي هر فرد زير ۱۸ سال، براي فرزند متولد 
سال ۱۴۰2 خود استفاده كرده اند، ابتدا مبادرت به بستن 

يكي از حساب ها و سپس اقدام به ثبت نام كنند.

دليل حل نشدن مساله فيلترينگ 
دعواهاي سياسي است

نماينده ادوار مجلس ش��وراي اس��لامي و كارشناس 
ارش��د فن��اوري اطلاعات تاكي��د كرد: پ��ول مردم و 
بيت المال صرف فيلترش��كن و فيلترينگ مي ش��ود 
در حالي كه كش��ورهاي دنيا با س��رعت بالا در حال 
توسعه زيرس��اخت هاي كش��ور خود براي تبديل به 
هاب هاي اقتصادي و تجاري هستند. علي بختيار در 
گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه گفتمان »وفاق ملي« 
بايد منجر به عبور از موانع توس��عه در كش��ور شود، 
بيان كرد: تعلل در تصميم گيري و اجرا آفت مديريت 
كشور شده است.طرح ها و لوايح بسيار مهمي به دليل 
مرور زمان خاصيت خود را از دست داده اند، در حالي 
كه هزينه هاي هنگفتي از بيت المال براي بررس��ي و 
تصويب آنها صرف شده اس��ت. لايحه حفظ كرامت 
و تامين امنيت زنان در برابر خش��ونت كه چهار سال 
و نيم پيش در دولتدوازدهم تصويب ش��د، همچنان 
در مجل��س متوقف مانده اس��ت. وي اظهار كرد: رفع 
فيلترينگ كه رييس جمهور به جد پيگير آن اس��ت 
و كس��ب  و كار بس��ياري را خراب كرده است با وجود 
برگزاري جلسه هاي مختلف، همچنان بي نتيجه مانده 
اس��ت. مي توان ده ها و بلكه صدها مورد به موارد بالا 
افزود ولي پرسش اينجاست كه در عصر فناوري و رشد 
فزاينده علوم مختلف با اين روند كند در تصميم گيري 
و اجرا چگونه مي خواهيم ضعف و عقب افتادگي خود 
را جبران كنيم؟ نماينده ادوار مجلس شوراي اسلامي 
تصريح كرد: به جاي ارايه طرح هاي غير علمي و جلسات 
بي نتيجه براي حل مسائلي همچون فيلترينگ، توسعه 

فناوري ۵G و ۶G را در دستور كار قرار دهيم. 

 انعكاس سياست هاي دولتي 
در بورس

 عملكردي مردم مي توانند ناپايداري هايي را ايجاد كنند 
كه گاهي اوقات به رشدهاي ناپايدار و بعضا برگشت هاي 
شديد منجر مي شود. در كوتاه مدت، احتمال ادامه روند 
مثبت بازار وجود دارد، اما كاهش شدت روند و ايجاد تعادل 
در بازار مي تواند مفيد واقع ش��ود. شيب كمتر در رشد 
بازار به معناي پايداري بيشتر و كاهش نوسانات ناگهاني 
اس��ت. اين پايداري مي تواند به تعادل كلي بازار كمك 
كرده و شالوده اي براي رشد پايدار در آينده فراهم كند.  
با ايجاد تعادل در بازار، نه تنها سرمايه گذاران از نوسانات 
شديد و پرريسك در امان خواهند بود، بلكه مي توانند 
براي برنامه ريزي هاي بلندمدت و سرمايه گذاري پايدارتر 
آماده شوند. درنهايت، اين روند متعادل مي تواند به تقويت 
اعتماد عمومي به بازار سرمايه و فراهم كردن زمينه هاي 

رشد اقتصادي كمك كند.

سرنوشت صادرات نفتي ايران 
در دوران ترامپ

ايران تحريم خود امريكاست و با برخي تدابير مي توان به 
گونه اي عمل كرد كه تحريم هاي ايالات متحده تبعات 
كمتري براي كشورمان داشته باشد. از سوي ديگر در 
جريان سفر رييس جمهور به اجلاس بريكس در روسيه 
هم رييس جمهور چين به پزش��كيان اعلام كرده كه 
چين در هر ش��رايطي روند خريد نفت از ايران را تداوم 
مي بخشد. مجموعه اين گزاره ها در كنار هم اين نتيجه 
را مي رساند كه ايران صادرات نفتي خود را با فشارهاي 

بيشتر و هزينه هاي افزون تر ادامه مي دهد.

طلسم ۸۶ ساله سامسونگ 
شكسته شد

گروه سامس��ونگ براي نخس��تين بار در تاريخ 2۶ 
ساله خود، يك زن خارج از خانواده موسس خود را 
به عنوان مديرعامل انتخاب كرد. به گزارش ايسنا، 
گروه سامسونگ امس��ال، نقاط عطف متعددي را 
تجربه كرده اس��ت. در ابتدا، ش��ركت سامسونگ 
الكترونيكس يك عذرخواهي عمومي كم س��ابقه 
انجام داد و پس از آن، اين شركت، بازخريد سهام را 
اعلام كرد. اكنون، بزرگ ترين شركت كره جنوبي، 
يك زن را كه از اعضاي خانواده موسس اين شركت 
نيست، به عنوان مدير اجرايي انتخاب كرده است. 
در كش��وري كه زنان مدير، به سختي براي ورود به 
هيات مديره ش��ركت ها تلاش مي كنند، انتصاب 
كيم كيونگ آه به عنوان رييس و مديرعامل شركت 
سامسونگ بايواپيس، داس��تاني است كه احتمالا 
الهام بخش نسل جديد مديران خواهد شد. دكتر 
كيم ۵۶ ساله، فارغ التحصيل نوروتوكسي كولوژي 
از دانشگاه جان هاپكينز، بيش از دو دهه تجربه در 
توسعه بيولوژيكي دارد و بر توسعه محصول نظارت 
خواهد كرد. ارتقای او بلافاصله اعمال مي شود و به 
عنوان بخشي از تغيير مديريت سامسونگ در روز 
چهارشنبه اعلام شد. نوروتوكسي كولوژي به بررسي 
اثرات نامطلوب عوامل شيميايي و بيولوژيكي بر روي 
سيستم عصبي مي پردازد. طبق گزارش موسسه 
مشاوره CEOScore، مديران زن تنها ۱۰ درصد 
از هيات مديره 2۶۹ شركت بزرگ فهرست شده در 
سال 2۰2۳ را تشكيل دادند. اين در حالي است كه 
زنان و مردان در كره جنوبي به طور مساوي تحصيل 
مي كنند. با اين حال، نس��بت زنان از سه درصد در 
سال 2۰۱۹ و ۶.۹ درصد در سال 2۰2۱، به تدريج 
افزايش يافته است. اين افزايش در پي تجديد نظر 
دولت در قانوني در س��ال 2۰2۰ روي داد كه يك 
شركت بزرگ بورسي را از داشتن هيات مديره تماما 
مرد يا زن منع مي كند. بر اساس گزارش بلومبرگ، 
خانم كيم قبل از پيوستن به سامسونگ بايواپيس، 
در س��ال 2۰۱۵، به عنوان دانشمند اصلي و بعدا به 
عنوان معاون رييس در موسسه فناوري پيشرفته 
سامسونگ كه بازوي تحقيق و توسعه سامسونگ 
اس��ت، فعاليت ك��رد. كيم دومين زني اس��ت كه 
مديريت يك شركت وابسته به سامسونگ را بر عهده 
مي گيرد. لي بو جين، نوه بنيانگذار فقيد سامسونگ و 
مديرعامل شركت هتل شيلا، اولين زني بود كه يك 

شركت تابعه سامسونگ را اداره كرد.

همكاري همراه اول و 
صندوق بيمه كشاورزي براي 

ايجاد تحول ديجيتال در بيمه 
محصولات كشاورزي

تفاهم نامه همكاري همراه اول و صندوق بيمه كشاورزي 
با موضوع »بيم��ه محصولات كش��اورزي« با تكيه بر 
زيرساخت هاي الكترونيكي، فناوري هاي نوين و با رويكرد 
تحول ديجيتال منعقد شد. به گزارش اداره كل ارتباطات 
شركت ارتباطات سيار ايران، صبح روز چهارشنبه ۷ آذر 
۱۴۰۳ تفاهم نام��ه اي ميان همراه اول و صندوق بيمه 
كش��اورزي با هدف اس��تفاده از زيرساخت هاي فني و 
ارتباطي براي توسعه فرهنگ بيمه كشاورزي به امضا 
رسيد. اين جلس��ه با حضور حميد بهروزي قائم مقام 
مديرعامل هم��راه اول و مصطف��ي درجزي مديركل 
كسب و كار سازماني اپراتور اول تلفن همراه كشور در برج 
همراه برگزار شد؛ از سمت صندوق بيمه كشاورزي نيز 
عليرضا آل امين به عنوان قائم مقام و عضو هيات مديره، 
قدرت الله نوري معاون امور بيمه كشاورزي و محمدجواد 
شمس زاده معاون برنامه ريزي و توسعه فناوري حضور 
داشتند. اين تفاهم نامه با رويكرد گسترش فرهنگ و 
نفوذ بيمه، افزايش دقت در برآورد عملكرد واحد سطح، 
مديريت سطوح زيركش��ت محصولات و ايجاد تحول 
ديجيتال در صنعت بيمه كشاورزي منعقد شده است. 
با توجه به اينكه در قانون برنامه هفتم توسعه كشور، بر 
لزوم صدور بيمه نامه محصولات اساسي نظير گندم، 
جو، برنج، حبوبات، ذرت، دانه هاي روغني و... در مقابل 
خسارت هاي ناشي از  سوانح طبيعي و حوادث تأكيد شده 
است، بر اساس اين توافق همكاري، مقرر شد خدماتي 
مانند صدور آنلاين و الكترونيك بيمه نامه ها، ارزيابي 
خسارت، اطلاع رساني و ترويج فرهنگ بيمه در ميان 
بهره برداران بخش كشاورزي به زودي با بهره گيري از 
زيرساخت هاي ديجيتال و فناوري هاي نوين اجرايي 
شود. همراه اول، به عنوان نخستين و بزرگ ترين اپراتور 
تلفن همراه كشور، متعهد شد بسترهاي لازم براي صدور 
بيمه نامه هاي ديجيتال و ثبت خسارت هاي بيمه اي از 
طريق پلتفرم هاي ديجيتال را فراهم كند.  در راستاي اين 
تفاهم همكاري، اپراتور اول تلفن همراه كشور متعهد شد 
زيرساخت هاي فناورانه لازم براي پردازش و ذخيره سازي 
داده هاي ماهواره اي مرتبط با حوزه كشاورزي را نيز در 
اختيار اين بخش قرار دهد. گفتني است ورود فناوري 
در حوزه هاي صنعتي، همواره در ابعاد مختلف منجر به 
بهبود بهره وري و ايجاد صرفه هاي اقتصادي شده است؛ 
كشاورزي از جمله مهم ترين بخش هاي توليدي و تأمين 
غذا در كش��ور به حساب مي آيد كه با توجه نفوذ پايين 
فناوري، اتلاف بسياري از منابع مانند آب از نظر بهره وري 
در وضعيت مطلوبي قرار ندارد.  بر همين اساس با توجه 
به ظرفيت ورود فناوري به اين حوزه، همراه اول به عنوان 
يكي از بزرگ ترين شركت هاي فناوري محور و نخستين 
اپراتور شبكه موبايل منطقه خاورميانه در راستاي تحقق 
روياي ديجيتال به عنوان يك بازيگر توانمندس��از در 
كشاورزي ورود كرده اس��ت. اين اپراتور تلاش كرده با 
ارايه زيرساخت و بستر ارتباطي شبكه هاي موبايلي و توان 
گردهم آوردن شركت هاي دانش بنيان حوزه كشاورزي 

در نقش توانمندساز اكوسيستم فعاليت  كند.

نوسانات قيمت ارزهاي ديجيتال، توجه قابل توجهي را به خود جلب كرده است

اصلاح بيت كوين تا 92 هزار دلار

توضيح وزير ارتباطات درباره سرنوشت فيلترينگ

در ايران بيمه سايبري نداريم؟

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از گش��ايش هايي 
براي توسعه نسل پنجم تلفن همراه خبر داد. به گزارش 
ايسنا، ستار هاشمي در حاشيه جلسه چهارشنبه ۷ آذر 
هيات دولت در جمع خبرنگاران، بيان كرد: توس��عه 
نس��ل پنجم تلفن همراه در دس��تور كار است. يكي 
از موضوعاتي كه مدت هاس��ت مطرح بوده و اميدوار 
هستيم كه در آينده نزديك اين موضوع را حل كنيم 
بحث فركانسي است كه براي نسل پنجم تلفن همراه 
مورد اس��تفاده قرار مي گيرد. وي در ادامه اظهار كرد: 
اگر بخواهم مشخصا اشاره كنم در واقع باند فركانسي 
۳۵۰۰ و ۳۶۰۰ اس��ت. مقدم��ات آن فراهم ش��ده و 
قيمت گذاري نيز صورت گرفته اس��ت. اگرچه برخي 
از نهادها هستند كه يكس��ري دغدغه دارند. در حال 
پيگيري و مذاكره هس��تيم تا به جمع بندي برس��يم 
و مزايده را نهايي كرده و واگذاري آن انجام ش��ود. ان 
شاالله گشايش��ي در اين خصوص انجام خواهد شد. 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات در پاسخ به پرسشي 
در خصوص اينكه چ��را وزارت ارتباطات در خصوص 
فيلتركنندگان و بخش هايي كه در فيلترينگ دخيل 
هس��تند صحبتي نمي كن��د، بيان ك��رد: بحث رفع 

فيلترينگ و بازگش��ايي يك��ي از موضوعاتي بود كه 
از هم��ان ابتدا در دس��تور كار وزارت ارتباطات از باب 
مطالعه آس��يب هاي فني و شناخت وضعيت موجود 
بوده اس��ت. نكته اي كه بايد خدمت ش��ما يادآوري 
كنم اين است كه ما متناسب با مطالعاتي كه داشتيم، 
طرحي را آماده كرديم كه در گام اول اين طرح خدمت 
رييس جمهور ارايه ش��د. در ادامه اين طرح را با تدبير 
رييس جمهور خدمت شوراي سران ارايه كرديم. وي 
اظهار كرد: متناسب با فرمايشاتي كه رهبري داشتند 
و بحث امنيت رواني جامعه يكس��ري نكات منعكس 
شد. سران قوا نيز يكسري نمايندگاني را معرفي كردند. 
متناسب با اين نگاه و بحث هايي كه مطرح شد اين طرح 

به روز رساني شد.
 نهايتا اين طرح بعد از بررس��ي هايي كه به عمل آمد، 
عملا در شوراي عالي فضاي مجازي - اين طرحي كه 
مقدمات آن توسط وزارت ارتباطات و دولت آماده شده 
بود و در ش��وراي سران اصلاح شد - مورد بررسي قرار 
گرفت. هاش��مي در ادامه اظهار كرد: در اين خصوص 
نقطه نظرات مختلفي وجود دارد. بعضي از عزيزاني كه 
عضو ش��وراي عالي فضاي مجازي هستند به صورت 

طبيعي نقطه نظراتي داشتند. بنا شد كه اين طرح به 
مركز ملي ارجاع پيدا كند و دبير محترم به عنوان كسي 
كه محوريت كار را بر عهده دارد اين طرح را به ش��كل 
دقيق تري با اس��تفاده از نظرات دستگاه هاي مختلف 
اصلاح كند. اين طرح در دستور كار است و جلساتي نيز 
با محوريت مركز ملي برگزار شده است. گزارشي كه به 
من رسيده است طرح هاي ديگري نيز ارايه شده است. 
آخرين خبر اين است كه مركز قرار است اين طرح ها 
را جمع بن��دي كرده و نهايتا در صحن ش��وراي عالي 
فضاي مجازي بررسي شود. وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در ادامه در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه 
دولت مي تواند حكم قوه قضاييه را لغو كند، بيان كرد: 
نهايتا آنچه كه وجود دارد اين اس��ت كه شوراي عالي 
فضاي مجازي در خصوص سياست گذاري در اين حوزه 
نقش اثرگذار دارد؛ چراكه هم سران قوا و هم نهادهاي 
مختلف در اين ش��ورا وجود دارد. هرگاه اين شورا در 
خصوص رفع فيلترينگ به نتيجه رسيد خدمت مردم 
اعلام خواهد شد. وي در ادامه در پاسخ به پرسشي در 
خصوص علت پايين سرعت اينترنت در چند روز اخير، 
بيان كرد: در بحث سرعت اينترنت ما قائل هستيم كه 

سرعت و وضعيت موجود حتما نياز به ارتقاء دارد. اين 
موضوع به ازدحام ترافيك ما در برخي از استان ها باز 
مي گردد. بنده سفري به استان خراسان رضوي داشتم 
و با توجه به بررس��ي كه از قبل انج��ام داده بوديم اين 
موضوع را احصاء كرده بوديم كه در خراسان رضوي با 
توجه به ترافيك زيادي كه هست، باعث افت كيفيت 
خدمات چه در حوزه موبايل و چه در حوزه تلفن ثابت 
شده است. وي افزود: اين را در دستور كار گذاشتيم و 
به مجموعه مخابرات ايران ماموريت داديم و در وزارت 
ارتباطات نيز حمايت مي كنيم تا بتوانيم زيرساخت 
انتقال را در استان هايي كه مشكل دارند فراهم كنيم. 
اگر بخواهيم با عدد و رقم صحبت كنيم در خراس��ان 
رضوي در ۶ ماه آينده صد در صد افزايش پيدا خواهد 
كرد. اين براي اس��تان هايي كه حجم ترافيكي بالايي 
دارند و به لحاظ زير س��اختي مشكل دارند در دستور 
كار است. اميدواريم اين مسير را پيش ببريم. در بحث 
ارتباط بين الملل نياز به بازنگري در رويكردها داريم. 
تعاملات و مذاكرات شروع شده است. مقداري زمان بر 
است كه زيرساخت ها را ارتقاء داده و مردم اين كيفيت 

را در زندگي خود احساس كنند.

با پيشرفت تكنولوژي و افزايش حملات سايبري، وجود 
بيمه سايبري براي كاهش آسيب هاي ناشي از آن بيش 
از پيش احساس مي ش��ود و اين درحالي است كه نبود 
نيروي انس��اني خبره يكي از دلايل نبود بيمه سايبري 
در كشور از سوي مسوولان اعلام شده است. به گزارش 
ايسنا، با افزايش حملات سايبري و تهديد سازمان هاي 
بزرگ و كوچك نگراني هاي بسياري براي كشورها ايجاد 
كرده است چراكه افشاي اطلاعات مانند اطلاعات اوليه 
كاربران، رمز عبورها و اطلاعات سازمان مي تواند هزينه 
و بهاي بس��ياري به همراه داشته باش��د. امروزه وجود 
فناوري بازيگران دولتي و غير دولتي را قادر مي كند تا در 
مقياس هاي جهاني باورها و عقايد را با سرعت تحت تأثير 
قرار دهند بنابراين بدافزارها، آسيب پذيري وصله هاي 
امنيتي، مهندس��ي اجتماعي و ترافيك غيرانس��اني را 
مي توان روش هايي دانست كه مي تواند امنيت سيستم 
يا وب سايت را تحت تاثير قرار دهد. بيمه امنيت سايبري 

يا Cyber Insurance يكي از روش هايي اس��ت كه 
سال هاست در ايران و ساير كشورها براي رفع آسيب ها 
و افزايش امنيت س��ايبري مورد توجه قرار گرفته است. 
اگرچه دو سال گذشته توضيح داده شد پوشش هاي بيمه 
سايبري در چند شركت بيمه آغاز شده و ريسك كسب 
و كارهاي ناش��ي از محدوديت ايجاد ش��ده، اينترنت را 
پوشش مي دهد اما با وجود اهميت آن جزييات جديدي 
اعلام نش��ده و اين درحالي اس��ت كه تحول ديجيتال 
در س��اير حوزه ها نيز براي صنعت بيم��ه مي تواند هم 
تهديد و هم فرصت باش��د و دامنه ريسك هاي سايبري 

را افزايش دهد.

   كمبود نيروي انساني مهم ترين
 دليل نبود بيمه بيمه سايبري

 محمدحس��ام تدين - عض��و هيات علم��ي و معاون 
پژوهش��كده امني��ت ارتباط��ات و فن��اوري اطلاعات 

پژوهش��گاه ICT - يكي از دلايل نبود بيمه س��ايبري 
را كمبود نيروي انس��اني خبره ب��راي ارزيابي امنيتي و 
جرم يابي س��ايبري عن��وان و تاكيد كرده اس��ت كه در 
استانداردهاي جهاني ۵2 عنوان شغلي در حوزه امنيت 
سايبري وجود دارد كه به دليل فوق تخصصي بودن اين 
حوزه، افراد بايد در تمام حوزه هاي ICT تخصص امنيت 
كسب كنند. وي گفت: در ايران، شخص ثالث هايي كه 
با سيس��تم بانكداري كار مي كنند، مورد ارزيابي جدي 
امنيتي ق��رار نمي گيرند و بيمه س��ايبري براي جبران 
خس��ارت هاي ناشي از ريس��ك تعامل با آنها يا از دست 
دادن داده ها وجود ندارد. بيمه سايبري مي تواند بخشي 
از ريسك نظام بانكي را به سيستم بيمه منتقل كند و به 
بانك ها كمك كند تا روي موضوعات پرريسك تر ديگر 
س��رمايه گذاري كنند. او معتقد است: بيمه سايبري به 
ش��رطي وارد بازي مي ش��ود كه وضعيت امنيتي فعلي 
شركت درخواست كننده در حالت نسبي خوبي باشد و 

شركت از قبل مورد ارزيابي امنيتي قرار گرفته باشد؛ اين 
امر موجب افزايش تاب آوري شركت ها مي شود. در كنار 
كمبود نيروي انساني عدم دسترسي شركت هاي بيمه 
به آمار مناس��ب براي ارزيابي سود آوري اين نوع بيمه را 
مي توان از دلايل ديگر عدم وحود بيمه سايبري در ايران 
دانست كه اميد مي رود به زودي شركت هايي كه در اين 
زمينه ورود كنند و قانون گذار با تشويق و تنبيه )جريمه( 
به تسريع اين موضوع كمك كند. با بهبود امنيت كسب 
و كارها و محدود شدن ضرر آنها از جرايم سايبري، نرخ 
اضافي بيمه سايبري در چند ماه گذشته در سطح جهاني 
كاهش پيدا كرده است. نرخ اضافي بيمه براي حمايت از 
شركت ها در برابر حملات سايبري، در سال هاي 2۰2۱ 
و 2۰22 ك��ه پاندمي كوويد ۱۹، باع��ث افزايش وقايع 
سايبري شد، سير صعودي پيدا كرد؛ اما گزارش سالانه 
شركت كارگزاري هودن )Howden( حاكي از آن بود 
كه نرخ اضافي بيمه، در سال گذشته كاهش يافته است. 


